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în acest an, efectivul de animale din gospodăriile de stat și gospodăriile colective a crescut mult Pentru a se asigura însă hrana necesară animalelor, suficientă cantitativ și superioară calitativ, este necesar ca în fiecare gospodărie să se folosească posibilitățile și resursele existente.Rezultatele cercetărilor științifice, confirmate de practica unităților de producție, au arătat că pentru perioada de stabulație, baza hrănirii animalelor o constituie furajele însilozate și mai ales porumbul de siloz. Prin însilozare, furajele își păstrează aproape în totalitate calitățile nutritive avute la recoltare, fiind asemănătoare cu masa verde. Acest fapt este foarte important, deoarece în acest fel animalele au la dispoziție și în perioada de toamnă și iarnă un nutreț deosebit de valoros, care este consumat cu multă plăcere, asigurînd astfel producțiile scontate.La G.A.S. Peștera, de exemplu, în anul 1956 cînd s-au însilozat doar 5,5 tone furaje pentru fiecare vacă s-a obținut o producție medie de 3.021 litri lapte, la un preț de cost de 1,95 lei litrul, în anul 1961 însă, lucrătorii din gospodărie învățînd din experiența anilor trecuți au Însilozat peste 9 tone furaje pentru fiecare vacă, fapt ce a contribuit la obținerea unei producții medii de 4.053 litri lapte, la un preț de cost de 1'05 lei litrul.Asemenea rezultate bune s-au obținut și Ia gospodăriile de stat Coțușca, regiunea Suceava, Să- lard, regiunea Crișana, la gospodăriile colective Palazu Mare, regiunea Dobrogea, Călărașii Vechi și Floreștl, regiunea București și multe altele.în vederea asigurării furajelor necesare, în întreaga țară se desfășoară larg acțiunea de însilo- zări. Din datele existente la Consiliul Superior al Agriculturii reiese că sînt rămase în urmă

regiunile din Transilvania șl nordul Moldovei. Cele mai mari cantități de furaje au fost însilo- zate în regiunile Dobrogea, București și Galați. In regiunile Cluj, Suceava, Mureș-Autonomă Maghiară și Hunedoara ritmul însi- lozărilor este nesatisfăcător, deoarece au posibilități cu mult mai mari de a efectua această lucrare.Obținerea unui nutreț murat de calitate cît mai bună este condiționată de executarea lucrării de însilozare în perioada optimă și în termen cît mai scurt, pentru a putea realiza cea mai mare cantitate de substanțe nutritive, în aceste zile, care sînt hotârî- toare pentru obținerea unui siloz de bună calitate, este necesar ca toate cadrele tehnice din gospodării să depună eforturi cu mult mai mari pentru ca acțiunea de recoltare și însilozare să fie grăbită și realizată în bune condiții. Se va da o deosebită atenție- ca pe lîngă porumb, să se însilozeze și alte furaje, ca, de exemplu, frunzele și coletele de sfeclă de zahăr, borhotul de la fabricile de zahăr, cocenii de porumb, vreji de cartofi și dovleci, rogoz, papură, stuf, pepeni și dovleci furajeri, frunze și capitule defloarea- soarelui, diferite resturi din grădina de legume, boștină, ierburi și frunze. De asemenea, trebuie să se acorde cea mal mare grijă ca însilozatul să se desfășoare potrivit recomandărilor Institutului central de cercetări agricole. Nu trebuie trecut cu vederea faptul că, în fiecare gospodărie de stat și colectivă trebuie să se însilozeze în medie cîte 10 tone de nutrețuri de fiecare vacă. 5 tone pentru tineretul taurin și cile 0.5 tone de fiecare oaie și scroafă de reproducție.Datoria cea mai mare acum este asigurarea cantităților de furaje necesare, de care depinde sporirea continuă a producției animaliere.
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Aproape toate gospodăriile agricole colective din regiunea Galati au terminat arăturile a- dtnci de vară, lucrlnd acum In mod intens la Insilozarea porumbului și a altor nutrețuri.Paralel cu aceste lucrări. în toate raioanele s-au Început pregătirile pentru Insămînțările de toamnă. Stațiunile de mașini și tractoare au început revizuirea tractoarelor. semănătorilor, discurilor și a de utilaj. Șefii restului brigăii-

condiționate5lor SALT- împreună cu inginerii agronomi din gospodăriile colective, au început să facă amplasarea suprafețelor care tot fi însămînțate cu gnu. In toată regiunea se desfășoară acțiunea de condiționare a semințelor. Astfel, pînă la 26 august au iost condiționate In gospodăriile colective 19.026 tone semințe din cele 24.700 de toae pla. nificate. Fruntașe tn a- ceastă acțiune sînt ra-

ioanele Brăila, care condiționat 5 655 de ne, Fănrei 5A41 de ne. Tecuci Z521 dene. Colectiviștii au luat măsuri să ducă probe la laboratoarele pentru controlul semințelor, a- sigurîndu se In acest fel că nu vor fi însă- mînțate dedt acele soiuri de mare productivitate, cu o ridicată valoare biologică, care să Ie aducă în anul viitor o recoltă hectar.
t • •
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bogată la
Z. P.

nt de plante premergătoare — a fost arat și fertilizat cu gunoi de grajd.De asemenea, s-a asigurat și condiționat întreaga cantitate de să- miEță de grin din soiuri de mare productivitate. Mecanizatorii de la SALT. Teiu, depun eforturi sporite pentru pregătirea in cele mai bune condiții a terenurilor destinate Insă- mințârii culturilor de grîu și orz de toamnă.
Mai multă GEORGE BREAZUcorespondent

Brigadierul de cîmp Dohi Menyhert de la gospodăria colectivă „1 Mai" Remetea, raionul Oaș, este bucuros de recolta bogată de porumb din acest an. La G.A.S. Halmeu, raionul Satu Mare, a început recoltarea strugurilor de masă. în fotografie, tînăra muncitoare fruntașă Fiilop Ecaterina la cules. Foto : L. SIKE

Succese de seama la arături

Corespondentul nostru voluntar Nicclae Pîrvu din Caransebeș ne relatează că In gospodăria agricolă de stat Caransebeș se fac pregătiri intense pentru începerea în- sămințărilor de toamnă. Conducerea gospodăriei de stat, sub îndrumarea organizației de partid, a definitivat planul de amplasare a griului în raport cu plantele premergătoare cît și planul de fertilizare a solu-” lui. Lucrătorii din atelierul mecai nic au pus la punct cele 6 semănători și grapele cu discurile respective care sînt acum în stare de funcționare. O contribuție însemnată la punerea la punct a utilajului și-au adus-o muncitorii Ata- nasie Ionescu, șeful brigăzii I, Sacul, mecanicul Hie Jdira, tractoristul Mihai Rusneac și alții.Dacă așa stau lucrurile în sectorul mecanic, apoi în privința pregătirii solului mai sînt încă multe de făcut.gospodăria nu reușise să execute arături de vară decît pe o suprafață de 130 de hectare din cele 500 de hectare planificate a fi însămînțate cu grîu. De asemenea, nu s-au administrat îngrășăminte chimice decît pe 10 hectare, deși solul gospodăriei Caransebeș are nevoie de cantități sporite de îngrășăminte chimice și naturale,atunci acțiunea de fertilizare se

stăruințădesfășoară așa de încet ? O lipsă de operativitate se observă și în privința condiționării semințelor. Pînă acum cîteva zile se condiționaseră doar 30 de tone de semințe din cele 50 de tone planificate. Ritmul pregătirilor pentru însămînță- rile de toamnă după cum se vede este nesatisfăcător.Este necesar ca în zilele ce urmează, consiliul gospodăriei să a- corde o mai mare atenție acestor lucrări, să intensifice munca în rindul mecanizatorilor și a brigadierilor de cîmp pentru ca arăturile de vară, condiționarea semințelor și fertilizarea solului să fie Încheiate în cel mai scurt timp, de acestea depinzînd într-o mare măsură recolta anului viitor.

Potrivit contractelor încheiate mecanizatorii de la S.M.T. Gorneni, regiunea București, trebuie să în- sămințeze in campania de toamnă a acestui an eu grîu. secară și orz, la cele 14 gospodării agricole colective din raza de activitate, o suprafață de circa 83M hectare. Știind că aceasta sarcină nu-i deloc ușoară, mai ales în condițiile lipsei de precipitații din acest an, ei au luat măsuri chibzuite pentru ca perioada optimă de insămințare să-i găsească cu întreaga suprafață bine pregătită.— Deoarece avem mari solicitări din partea brigăzilor din teren, noi am organizat munca în cadrul atelierului mecanic pentru ascuțitul fiarelor de plug în 3 schimburi, spunea de curînd inginerul mecanic șef Anastase Iordan. La aceasta se adaugă și faptul că unele gospodării colective ne ajută în privința ascuțirii fiarelor de plug. în acest fel, tractoriștii nu duc lipsa fiarelor de plug ascuțite. Defecțiunile ivite în funcționarea tractoarelor grabnic remediate de către două ateliere mobile conduse mecanicii Constantin Bădulescu șij Hie Roată.Am vizitat cîteva brigăzi de tractoare la lucru. Pe tarlalele gospodăriei colective „Lunca Neajlovu- lul“ din Bulbucata, I-am găsit pe tov. președinte Gheorghe Marinică. Era mulțumit de lucrările efectuate de tractoriștii din brigada condusă de comunistul Stan Ștefan. Tractoriștii din această brigadă, în frunte cu C. Pufulescu, Ion Safta, Eugen Bărăitaru și Ion Dan, executau lucrări de bună calitate, respectind adîncimea prescrisă. Se lucra la peste 30 cm, cu plugurile echipate cu scormonitori, iar arătura era grăpată concomitent cu grapele stelate. Folosind cu chibzuință timpul de lucru și vitezele de înaintare

sînt cele de

Astfel, pînă de curînd

tractoriștii depășesc de lucru din cu cuale tractoarelor, 1 această brigadă își regularitate normele 29-25 la— Va bulgării grapele tăvălugii, spunea șeful brigăzii, astfel ca să pregătim seminței un bun pat germinativ.La plecarea de la această brigadă am aflat de la dispecerul stațiunii, tov. Alexandru Enescu, că brigada și-a depășit planul campaniei de vară, de 2.277 hantri, cu 700 de hantri, încă înainte de 23 August, în fruntea întrecerii tractoristul Constantin cu peste 400 de Zorind executarea nicii mecanizatori gadă au executat însămințări pe o suprafață de circa 400 de hectare, apropiindu-se de terminarea lor.Avansate cu executarea lucrări-

sută. mai trebui înainte de cu discuri și eventual cusă spargem semănat cu

situîndu-se Pufulescu, hantri realizați, lucrărilor, vred- din această bri- arături pentru

A

In regiunea Suceava

In aceste zile, la gospodăria colectivă comuna Cuza Vodă,raionul Călărași, însilozatul porumbului necesar hrănirii animalelor se desfășoară din plin. De ce
Vești de la corespondențiCîteva din succesele lor 1.200 de hectare plantate

lor de arături pentru însămînțărl sînt și brigăzile de tractoare care lucrează la gospodăriile colective din Letca Nouă, Crovu, Epurești și Gorneni. Mecanizatorii de la Letca Nouă, de pildă, realizînd în total un volum de lucrări de 2.553 hantri, și-au îndeplinit planul de producție pe întreaga campanie în proporție de 121 la sută.La obținerea unor bune rezultate în activitatea brigăzilor de tractoare de la S M.T. Gorneni a contribuit și organizarea muncii în două schimburi.Muncind cu vrednicie înîntrecerii socialiste, colectivul lucrători de la S.M.T. Gorneni raportat, în preajma zilei de August, îndeplinirea unui volum total de arături de peste 7.600 hectare, cît și realizarea sarcinilor de plan pe întreaga campanie de vară, cu 10 zile înainte de termen.

cadrul de a 23
I. LEȘEANU

Ritmul arăturilor de vară 
să fie intensificatRecoltatul și treteraitul culturilor de păioase a fost încheiat la timpul optim în majoritatea gospodăriilor agricole colective din regiunea Suceava. Sub îndrumarea organizațiilor de partid, consiliile agricole raionale au reușit să organizeze în unele unități munca în așa fel încît paralel cu recoltarea s-au executat și arăturile. Bunăoară, pînă la data de 20 august multe gospodării agricole colective din raionul Botoșani cum sînt Roma, Bucecea,

Pentru îmbunătățirea continuă
a raselor de oi în regiunea DobrogeaDobrogea există după cum se

Aplicînd o furajare corespunzătoare la animalele pe care le îngrijesc, tot mai mulți îngrijitori mulgători din gospodăriile agricole de stat din regiunea București au reușit să-și depășească angajamentele luate. Astfel, mulgătorul Gheorghe Dragomir de la G.A.S. Ion Roată a obținut în semestrul I al acestui an de la grupa sa de vaci 22.300 litri lapte fată de 20.270 litri cît a avut planificat, reducînd prețul de cost cu 4 bani per litru.Mulgătorul Toma Grădinaru de la G.A.S. Netezești a realizat și el în semestrul I de la grupa sa de vaci pe care o îngrijește cu 8 hl de lapte mai mull față de producția planificată, iar Alex. Ștefan de la G.A.S. Urzi- ceni obține în aceeași perioadă de la vacile pe care le are în grija sa, 23.006 litri lapte față de 21.533 litri planificați.Cu ocazia consfătuirilor de producție și a schimburilor de experiență organizate acești fruntași în producție au vorbit tovarășilor lor de muncă despre experiența lor în sporirea producției de lapte.GH. POPESCU corespondent

cu pomiîntr-o recentă ședință. consiliul agricol raional Caransebeș, a discutat planul de măsuri privind efectuarea plantațiilor de pomi fructiferi, acțiune care va începe și se desfășoară în toamna acestui an. In cadrul unităților cole socialiste din munele raionuluiransebeș vor fi plantați în toamna aceasta 150 de mii de pomi fructi-
agri-co-Ca-

de

La G.A.C. din TireamColectiviștii din Tiream, raionul Cărei, au privit cu mult simț de răspundere achitarea în întregime a obligațiunilor către stat. Zilele acestea ei au terminat predarea în întregime a celor 100 de tone de grîu în contul muncilor S.M.T. a celor peste 110 tone în contul uiumului și a celor 220 de tone de grîu contractat cu statul.După predarea obligațiunilor către stat și a reținerilor pentru fondurile statutare, la colectiva din comună a început repartizarea avansului de 40 la sută din recolta de grîu, repartizmdu-se drept avans la fiecare zi-muncă cîte 3 kg grîu. VASILE POPcorespondent

mai bine hectare.este pomul fi plantat cel mult — ocupînd 70 la sută din a-
feri, pe 1.200 deMărul care va mai cca ceasta suprafață.Efectuarea pichetatu- lui începe la sfirșitul lunii august o dată cu făcutul gropilor, din aceste lucrări fi că

Unele i vor executate prin mun- patriotică.
NICOLAE PlRVU corespondent
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Inștie — condiții de sol și climă favorabile creșterii oilor. De aceea, în cadrul acțiunii care se duce în regiunea noastră, pentru creșterea animalelor, o deosebită atenție se acordă înmulțirii efectivului de oi, și în special al celor cu lină fină.Ca urmare a traducerii în viață a indicațiilor date de Comitetul regional de partid, în regiunea noastră s-au obținut importante succese în creșterea efectivelor de oi și a productivității lor. Densitatea oilor la 100 hectare teren arabil, de pildă, a crescut de Ia 74 capete, cite au fost în anul 1938, la 141 capete in prezent. Paralel cu acțiunea de înmulțire a efectivului de oi s-a acordat o mare importanță și îmbunătățirii structurii pe rase. Astfel, din 1938 pînă în 1961, numărul de oi cu lină fină a crescut de la 60.967 capete, ceea ce reprezenta 8,5 la sută din efectiv, la 543.000 capete reprezentînd 42,8 la sută, iar al oilor cu lină semifină a scăzut în aceeași perioadă de la 78.8 la sută, la 51,7 la sută.De asemenea, în aceeași perioadă de timp s-a produs o substanțială mărire a producției medii de lină pe cap de oaie, precum și îmbunătățirea calității ei. Dacă în anul 1938 producția medie de lînă pe cap de oaie a fost de 1,4 kg, în anul 1961 în G.A.S.-uri s-a realizat o producție de 3,3 kg, iar în G.A.C.-uri de 2,4 kg.Numeroase unități au obținut producții mari de lină intr-un interval de timp destul de scurt. G.A.S. Cobadin, de exemplu, a obținut de la cele 800 de oi din rasa Merinos Sovietic o producție medie de 8,6 kg lină, G.A.S. Peștera, de la turma de oi spancă ameliorată a obținut 5,430 kg lînă pe cap de oaie ; gospodăriile colective din Tătaru și Sipote de la turma de oi Merinos de Palas au realizat cîte 5,4 kg de lînă pe cap de oaie, ajun- gîndu-se și la o producție maximă de 15 kg; la G.A.C. Bărăganul s-au obținut în medie 4,030 kg lină pe cap de oaie, de la întreg efectivul de oi, ameliorate cu berbeci Merinos de Palas.Aceste cîteva exemple demonstrează că materialul biologic existent în regiune posedă mari re

Dr. PETCU DUMITRU de la Stațiunea experimentală agricolă Dobrogea
zerve, astfel ca în scurt brogea să poată deveni regiune furnizoare de necesară industriei noastre textile. Dar pentru a se putea realiza și depăși sarcinile de producție care revin sectorului ovin, trebuie ca toate gospodăriile agricole de stat și colective să aplice în practică cele mai avansate metode de creștere.In cele ce urmează cîteva din măsurile care trebuie aplicate măririi productivității

timp Do- principala lină fină,

vom arăta și metodele în vederea oilor.SPORIREA EFECTIVELORDE OI oi,Pentru sporirea efectivelor de în primul rînd trebuie acordată o deosebită atenție pregătirii berbecilor și oilor pentru montă. Oile se pregătesc cu 2 săptămini înainte de mentă, iar berbecii cu 3—4 săp- tămîni.De asemenea este bine să se a- plice pe scară largă metoda de în- sămînțări artificiale, cu ajutorul căreia se reduce numărul de berbeci de reproducție, se face o economie însemnată de furaje și adăposturi, se reduce sterilitatea, crește prolificitatea oilor, se previne transmiterea bolilor și se poate ține o evidență mai bună asupra originii mieilor. Totodată se pot folosi la montă berbeci cu o valoare zootehnică ridicată.Sporirea efectivelor de ovine se mai poate realiza și prin efectuarea fătărilor dese la oi. Această metodă a fost experimentată în cadrul Stațiunii experimentale agricole Dobrogea, precum și la G.A.S. Peștera, obținîndu-se bune rezultate. Ca urmare a rezultatelor obținute în anul acesta, metoda a fost extinsă într-o serie de gospodării de stat și colective din regiune.O cauză principală care frînează sporirea efectivelor de oi este sterilitatea. Se știe că, în aproape toa-

te fermele de oi rămîne în fiecare an un număr între 1—8 Ia sută oi sterile; aceasta se datorește sterilității de natură funcțională. Pentru combaterea sterilității de natură funcțională, se recomandă ca oile rămase sterpe să fie alese, for- mind un cîrd separat. După aceea ele vor fi tratate cu progesteron și ser de iapă gestantă. Prin aplicarea acestui tratament se obține un procent mediu de intrare a oilor sterpe în călduri de 85 la sută o fecunditate deSPORIREADE
81 Ia sută.PRODUCȚIEI LINĂ

Și
mărirea și îmbu-în ce privește nătățirea producției de lină, calea cea mai rapidă pentru aceasta o constituie în primul rînd încrucișarea oilor locale cu reproducători din rasa Merinos. De altfel, procesul acesta este în plină acțiune, în unele unități fiind destul de avansat. In procesul de încrucișare se va merge pînă la generația a doua, din care se aleg berbecii cu cele mai bune producții, cu o extindere bună a linii, precum și cu un exterior Acești berbeci vor fi folosiți la încrucișare cu femelele din generația întîia și a doua, în vederea creării unui Merinos local, care să întrunească însușirile productive de la rasa Merinos, iar adaptabilitatea, rezistența și producția de lapte, de la rasa locală; se urmărește deci obținerea unor oi cu o producție medie de 5 kg lină.

cit mai corect.

FĂTĂRILE TIMPURIIUna din metodele cu largi posibilități de sporire a producției este aceea a fătărilor timpurii. Această metodă se practică cu bune rezultate într-o serie de G.A.C.-uri, cum sînt cele din Mihai Viteazu, Valul Traian, Cogealac, precum și în G.A.S. Donca Simo.Pentru a verifica eficiența economică a acestei metode, la Stațiunea experimentală Dobrogea s-au efectuat o serie de experiențe de pe urma cărora s-au obținut
(Continuare în pag. a 4-a)

Ringhilești și altele, erau aproape pe terminate cu arăturile de vară. De aceea nici nu este de mirare că raionul Botoșani are realizat pînă acum aproape 75 la sută din suprafața arăturilor planificate. Rezultate bune în executarea arăturilor au fost înregistrate și de o serie de unități din raionul Saveni, ca: G.A.S. Vlăsinești, Dîngeni etc.Cu toate că raioanele Săveni și Botoșani au executat pînă în prezent 16.139 hectare și respectiv 20.426 de hectare arături de vară, pe întreaga regiune nu s-au executat pînă la 29 august decît 52.930 de hectare din cele 106.620 de hectare planificate, ceea ce înseamnă mai puțin de 50 la sută. Așadar, aceste date ne arată că celelalte raioane sînt mult rămase în urmă. Este suficient să arătăm că în raionul Fălticeni din cele 11.391 de hectare nu erau arate pînă la 29 august decît 2.914 hectare. In acest raion, multe gospodării colective deși au terminat recoltatul la timp au tărăgănat transportul snopilor la arii, întîrziind eliberarea asemenea, multe din lucrat cu capacitate borarea dintre șefiiS.M.T. și brigadierii de cîmp din G.A.C. fiind defectuoasă. Așa, de pildă, colectiviștii din Horodniceni, Fălticeni, deși recoltaseră cele 326 de hectare cu grîu în timpul optim, pînă la 20 august nu araseră nici un singur ha. La gospodăria colectivă din Rușeni și Băișești același raion, din cele cîteva sute de hectare planificate, nu s-au arat pînă acum decît 20 la sută din planificată.Lucrurile nu stau bine gospodăriile colective din Suceava care din 4.420 hectare n-au executat decît 570 de hectare, la cele din Dorohoi din 17.589 de hectare abia au arat 8.312 hectare iar cele din Gura Humorului n-au executat arături de vară decît pe cîteva sute de hectare.Este necesar ca unitățile agricole din Suceava să-și organizeze munca, acolo unde este posibil, în 2 schimburi, folosindu-se și mecanici de atelier,, să se execute arături de vară cît mai multe. Experiența ne-a dovedit că executarea unui volum sporit de arături vară contribuie din plin la ținerea unor grîu la hectar.

terenului. De tractoare au redusă,, cola- de brigăzi

suprafațanici în raioanele

de ob- recolte bogate de
P. ZBIRLEA

Curăță pășuneaColectiviștii din comuna Poeni, regiunea Banat, au pornit voluntar, în frunte cu deputății și utemiștii, la curățirea izlazului.Muncind cu însuflețire, ei au reușit să curețe într-o zi o suprafață de peste 30 hectare.IONEL BOGDANcorespondent



Invățăminiul profesional agricol

/I MUL DESMEmi urni mu Aîl
PREGĂTIRI,

Centrul școlar agricol din Craiova 
ți-a început din vreme pregătirile 
pentru deschiderea noului an șco
lar. Sălile de curs libere au fost 
curățite, pereții vopsiți în ulei, holu
rile amenajate corespunzător.

Cîtorva clase li se aduc amenajări 
Substanțiale: pereții sînt îmbrăcați 
în plăci aglomerate furniruite, iar 
pe o latură, in lungime, sînt aran
jate vitrine tn care va fi expus ma
terial didactic diferit, după specifi
cul catedrei care va funcționa aici: 
mașini agricole, tehnologie, exploa
tarea parcului de mașini și trac
toare etc. Pregătirile și amenajările 
care se aduc unor săli de curs, dacă 
avem in vedere destinația și scopul 
lor, sînt deci mai mult legate de 
îmbunătățirea conținutului procesu
lui de învățămînt.

O altă preocupare a conducerii 
școlii este aceea de a completa scu
lele pentru trusele elevilor și mobi
lierul. Reparații importante se fac 
și la sala de mese pentru ca în noul 
an școlar aceasta să se prezinte in 
cele mai bune condiții.

Faptul, că în general, în școală 
s-a păstrat bine curățenia in recen
tul an școlar, ușurează preocupările 
din aceste săptămîni. Cu toate a- 
acestea există și unele greutăți: o 
parte din clădirea școlii și anume 
două clase și două cabinete nu pot 
fi curățite și văruite din cauză că, 
în lipsă de alt sediu, de cîteva săp
tămîni funcționează aici birourile 
Oficiului regional de proiectări și 
organizarea teritoriului. Este nece
sar ca în cel mai scurt timp. Consi
liul agricol regional Oltenia, să gă
sească o rezolvare corespunzătoare 
acestei situații, știut fiind că spațiul 
de școlarizare, va trebui să fie folo
sit numai în scopuri didactice.

EXAMENE
CANDIDAȚI, |

Centrul școlar agricol din Craiova pregătește an de an mecanizatori și maiștri mecanici agricoli. începîn d din această toamnă pe băncile școlii vor lua loc și elevi care se pre gătesc pentru meseria de contabilIii vor lua loc și elevi care se pre gătesc pentru meseria G.A.C.
Pentru asigurarea unui număr cit mai mare de candidați la examenul 

de admitere pentru școala de maiștri mecanici agricoli și pentru cea 
de contabili agricoli, conducerea 
Centrului școlar a tipărit prospecte 
care au fost difuzate în S.M.T., 
G.A.S., G.A.C. De asemenea, profe
sorii școlii au mers in comune din 
regiune, la sfaturi populare comu
nale, în gospodării colective pentru 
a populariza școala tehnică de contabili agricoli care își începe cursu
rile în acest an.Pînă zilele trecute se înscriseseră 
230 de candidați pentru concursul de admitere la școala tehnici de 
contabili agricoli, 
arată 
aprig 
s-au 
mulți
piu: Maria Neaei. din comuna Bra- 
loștița, raionul Filiași, Ion C. Istrate

Cifra aceasta ne 
de locuri vor fi 
Printre cei care 
primele zile rîntcă cele 80 

disputate.
înscris în
fii de colectiviști ca de exem-

ooo

Centrul scalar a^rieaL
rBiLeiLrc0i

CARTEA AGRICOLĂ ÎN SPRIJINUL
CRESCĂTORILOR DE ANIMALE

La Uzina de reparații

din comuna Căpreni, 
Irina Belgineanu din 
tea Crucii, raionul Băilești, Ilie Z. 
Zamfir din comuna Castranova, ra
ionul Caracal.

Și la concursul de admitere pen
tru școala de maiștri mecanici agri
coli s-au făcut înscrieri, totuși numărul candidaților este incă foarte 
mic și pune sub semnul întrebării 
completarea efectivului celor două clase planificate. Credem ci Consi
liul agricol regional trebuie să ia măsuri pentru ca unitățile agricole să recomande timp eandidații 
toate condițiileșcolile de maiștri mecanici agricoli.

înainte de a încheia vizita, tov. 
Constantin Cladoveanu, director adjunct, m-a invitat să vizitez și atelierul de producție al școlii, în 
cart se confecționează, pe bază de 
comandă, bănci școlare, dulapuri- 
vestiare, vitrine, cuiere, miniaturi 
de mașini agricole. Cu alte cuvinte, prepătindu-se pentru deschiderea noului an de învățămînt, Centrul 
școlar agricol promptitudine slaer

raionul Gilort, 
comuna Siliș-

tn cel mai scurt 
care întrunesc 

prevăzute pentru

Ă Mult timp s-a pus întrebarea, >> care sînt cele mai bune metode ? pentru pregătirea diferitelor pro- A duse secundare ale culturilor >> agricole, în scopul folosirii lor Y cît mai eficiente tn hrana anima- a lelor. Pentru a răspunde la >> această întrebare, în Editura 7 Agro-sllvică a apărut broșura : !< „PREPARAREA PAIELOR, COCE- >S NILOR, PLEVURILOR ȘI ALTOR >> RESURSE FURAJERE (PRODUSE SECUNDARE) PENTRU HRANA >S ANIMALELOR" de dr. S. Nicoli- >> cin, dr. E. Pălămaru, dr. Gh. Malt rinescu, ing. C. Bistriceanu.X Pe baza rezultatelor obținute >> în unitățile de producție și în I institutele de cercetări, în această broșură se arată într-o formă concisă și ușor de înțeles, care sînt produsele secundare ale culturilor agricole și prin ce metode trebuie preparate paiele, cocenii, plevurile și celelalte rezerve furajere, pentru a se obține un nutreț de bună calitate, înX condiții cît mai convenabile.7 In fiecare gospodărie, în funcție >< de specificul ei, se creează o se- X rie de produse secundare vege- 7 tale, care dacă sînt recoltate la X timp și pregătite în bune condiții, X completează cu succes rezerva >> de furaje a gospodăriei. Astfel, X s-a constatat că se poate obține >> valoarea nutritivă a unui kg 7 de ovăz din 10 kg de pălării de X floarea-soarelui, verzi și sucu- X lente. De asemenea, dacă se tra- >> tează cu var paiele se obține un Q furaj de două ori mai hrănitor 7 decit în cazul cînd paiele sînt X folosite ca atare, adică netratate.Pentru ca din paie să se obțină 7 un nutreț bun, ieftin, una din X metodele recomandate de autori X este și aceea de a se toca paiele 7 și apoi să se înmoaie cu apă X simplă sau cu saramură, cu bor- X hoturi proaspete, melasă etc. 7 In zilele care urmează se X începe recoltarea intensă a X clei de zahăr, se iac >> din plin în grădina de legume $1 X nu peste mult timp se va începe X și recoltatul porumbului pentru >> boabe. De la aceste culturi, X creează o serie de produse X cundare care sînt foarte

prin broșură este aceea a folosirii cocenilor uscați sub formă murată, deoarece animalele nu folosesc dectt parțial cocenii nepregătiți. Pentru aceasta, cocenii uscați se vor toca și însiloza în amestec cu nutrețuri suculente sau diferite soluții. Se recomandă ca foarte eficace însilozarea cocenilor în amestec cu sfeclă de zahăr, borhot, tăiței proaspeți de sfeclă, furajeră, dovleci, pepeni furajeri, borhoturi lichide de la fabricile de spirt, de amidon, de bere ș.a. însilozarea trebuie făcută cu respectarea tuturor regulilor cu privire la această operațiune.Creșterea numărului de animale
CONSILIUL SUPERIOR Al AGRICULTURII 

ai iHvju«tuf(i cș iiouoiHOi

PREPARAREA PAIELOR, COCENILOR, 
PLEVURILOR Șl ALTOR RESURSE 
FURAJERE (PRODUSE SECUNDARE) 

PENTRU HRANA ANIMALELOR

Se știe că realizarea unui cît mai mare volum de lucrări agricole pe tractor convențional depinde în cea mai mare măsură de felul în care tractoarele și mașinile agricole sînt revizuite și reparate. Pregătirea la timp șl în bune condiții a utilajului agricol, efectuarea unor reparații de calitate și la un preț de cost cît mai scăzut, constituie și pentru colectivul de lucrători de la Uzina de reparații Dudești-Cioplea, principala preocupare.Desfășurînd cu însuflețire întrecerea socialistă, harnicii muncitori, tehnicieni și ingineri ai Uzinei, conduși și îndrumați de organizația de partid, au o rodnică activitate menită să asigure executarea reparațiilor la timp și de bună calitate, precum și piese de schimb necesare S.M.T.-urilor și G.A.S.-urilor.Pînă în prezent ei au și obținut rezultate frumoase în activitatea de zi cu zi. La intrarea în uzină, bunăoară, privirea îți este atrasă de șirurile de motoare de schimb gata reparate care așteaptă să înlocuiască pe loc motoarele venite pentru reparații. Uzina dispune de un stoc de rezervă de 150 de motoare D-35 și D-36. La aceste realizări o contribuție de preț a adus-o echipa de tineret, de la atelierul montaj-motoare, condusă de utemistul Alexandru Petre, sudorul Gheorghe Rusu precum și Constantin Vlad, șeful echipei banc-rodaj, care au executat în bune condițiuni repararea motoarelor de schimb.Una din sarcinile de producție a uzinei o constituie confecționarea

pieselor de schimb. De curînd, pe lingă celelalte repere au fast introduse în fabricație sortimente noi-Mergînd pe linia reducerii costului reparațiilor, colectivul uzinei a- plică metoda recondiționării pieselor uzate, înlocuirea lor cu altele noi făcîndu-se numai în anumite cazuri.La executarea acestor operațiuni se evidențiază în mod deosebit comunistul Spiridon State, Vlaicu Dumitrescu, Ștefan Dobre și Mihai Marcovici.O grijă permanentă a conducerii uzinei este aceea de a ușura efortul fizic al muncitorilor. în acest scop la secția montaj-șasiu a fost instalată o grindă rulantă cu macara necesară ridicării și transportării pieselor grele. De asemenea, pe comunistul lăcătuș Ion Mareș, despre care se spune că este un bun meseriaș, l-am găsit lucrînd la instalarea unei șine de macara la secția motoare. Tot în scopul creării unor condiții cît mai bune de muncă, printr-o organizare temeinică a spațiului de care dispune uzina, s-a creat un loc special pentru vopsito- rie. operație care pînă acum se executa în aer liber, cînd timpul permitea, sau în halele de montaj, după amiaza.Organizîndu-și bine munca harnicul colectiv al acestei uzine asigură executarea la timp și de bună calitate a tuturor lucrărilor de reparații cerute de mecanizatori.Ing. ADELA CUMPANAȘU

școli din ti in Craiova, vine eu fi în ajutorul multor 
țari. E un lucru bun.

t

1

va sfe- recoltări

Peste cîteva Centrul școlar din București cepe anul de invăță- mînt 1962 1963. Pentru noul an de învățămînt, pînă zilele acestea, au făcut cereri de înscriere pentru a urma la una din școlile centrului nostru peste 2.500 de candidați care provin din mediul sătesc. Este o cifră impresionantă, dacă ținem cont de raportul dintre locurile existente și numărul de candidați înscriși la examenul de admitere. Acest fapt este deosebit de îmbucurător. El dovedește încă o dată și mai puternic, dorința tinerilor din satele noastre de a învăța o meserie prin care să poată contribui eu munca lor la desăvârșirea construcției so

rile la agricol va In- cialismului in patria noastră.Pentru a răspunde sarcinilor multiple, și ținind cont de posibilitățile existente, conducerea Centrului școlar. îndrumată îndeaproape de organizația de partid, s-a preocupat pentru ca in noul an școlar să fie asigurate cele mai bune condiții de in vă tătară tinerilor școlari. Astfel. sălile de clasă m fost văruite și curățite. mobilierul reparat, s-a asigurat ea- zarmamentul pentru internate, iar laboratoarele au fost utilate cu toată aparatura ți materialele necesare pentru lucrările practice.Cu toate acestea, a- rătăm că spațiul de cazare este incă insuficient și această lipsă

LUCIAN CURSARU
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In regiunea Bacău

în gospodării impune șl sporirea cantității de furaje însilozate. în acest scop se pot folosi la în- silozare, în amestec cu porumb, și alte plante ca de exemplu buri de baltă, sorg, iarbă de dan, vreji de cartofi etc.Pentru folosirea eficientă a turor rezervelor furajere, se pot conserva frunze de (plop, mesteacăn, ulm, frasin, sal- cîm, fag, tei), precum și ghinda și jirul.Deoarece această broșură abordează probleme extrem de importante pentru etapa actuală, ea trebuie larg popularizată și recomandările ei să fie cunoscute de toți lucrătorii unităților de producție agricolă, pentru a le 11 sprijin prețios în munca de spo
rire a bazei furajere.

In întrecerea socialistăier- Su-
tu- mai pomise se- bune $$ pentru completarea necesarului << de furaje în gospodării. De >> aceea, ele se vor aduna cu foar- te multă grijă $1 se vor prepara << în așa fel ca să li se ridice va- )> loarea nutritivă șl să fie consu- % mate în totalitate.« Una din metodele recomandate

>> M

!a__________ ______vor function* 5 școli profesionale de mecanici agricoli pe lingă S.M.T.- urile Podul Turcului. Tg. Neamț șl Rzvr.a-.. Fiecare școală Își va începe activitatea cu un număr mare de elevi în anul E în planul de școlarizare al școlii profesionale de ne- 
eaaăti de pe Bagi SMT.Rrr^-- de pLdA. vor t primiți pe aază de examene un număr de 200 de elevi.Pină zilele trecute, la cele 3 școli se continua înscrierea de candidați, în vederea începerii noului an de învățămînt in condiții cît mai bune, școlile amintite au pregătit din timp sălile de clasă, atelierele, dormitoarele. au asigurat cazarmamentul necesar r echipamentul pentru elevi.

acest an. tn regiunea Bacău.

GHEORGHE BORȚAN 
corespondent

Din carnetul coresponda nfului

In tabăra de varăL-am găsit la locul numit -Coasta Veimței*. unde este stabilită tabăra de vară a gospodăriei colective din Darabani, regiunea Suceava. împreună cu alți îngrijitori făcea un plan asupra felului în care trebuie pășu- nat tineretul bovin.— Pe suprafața aceasta vom pășuna junincile. Aci este iarbă multă. Animalele au cu ce se hrăni. Trebuie numai să fim întotdeauna cu băgare de seamă nu care cumva să scăpăm junincile la apă nesupravegheate, căci ar bea apă multă și apa rece le-ar putea dăuna...
Așa le-a vorbit Mihai Scalcău ce

Impresii din Dobrogea socialistă
înainte de toate o învățătură 

a trecutului. Am citit și înainte 
de eliberare despre Tomis șt 
Callatis, despre trofeul lui 
Traian de la Adam-CUsi și în 
general despre urmele civiliza
ției greco-romane din Dobrogea. 
Totuși, abia acum, după ce am 
văzut descoperirile făcute prin 
săpăturile din ultimii ani, mi-am 
dat seama de importanța și de 
bogăția acestei civilizații. Statuia 
zeiței Fortuna și celelalte statut 
descoperite recent la Constanța, 
faimosul mozaic din acest oraș 
și celelalte vestigii găsite în Do
brogea — sînt atitea dovezi ale 
unei vieți intense de pe malul 
Mării Negre, pînă în secolul al 
VII-lea al erei noastre. Recen
tele descoperiri arheologice din 
Constanța arată nu numai bogăția civilizației greco-romane 
de aici, dar și sprijinul acordat 
de statul democrat-popular ști
ințelor istorice, grija cu care 
sint păstrate aceste valori a'.e 
trecutului. Ar fi bine dacă unii 
dintre intelectualii din Europa 
Occidentală ar vizita măcar Mu
zeul de arheologie, ca să vadă 
ce s-a făcut și în acest dome
niu al trecutului, în cursul ce
lor 18 ani de la eliberarea Ro- 
mîniei de sub jugul

Aceste descoperiri 
altfel legate în mod 
și de un alt aspect al 
socialiste. Rămășițele 
vechi au fost găsite acolo unde 
civilizația cea nouă a început să 
construiască case, uzine, gări și 
alte edificii.

După cum se știe, în aceste 
părți ale Dobrogei, timp de se
cole, n-g, existat o viață urbană. 
în general, tn Europa Orientală, 
din cauza războaielor și a dis
trugerilor pricinuite de cotropi
tori, dezvoltarea orașelor a ră
mas în urmă față de țările din 
Europa Occidentală- Capitalis
mul din Rominia burgheză, Un
garia și din alte țări din a- 
ceastă parte a lumii, n-a reușit să lichideze situația de înapoiere 
în care se aflau țările respective. 
Socialismul a rezolvat această 
problemă tntr-o perioadă istorică

fascist.
sint de 

interesant 
construirii 
civilizației

$i-au îndeplinit angajamentul

Scriitorul Beta KăgeoL director general ta Ministerul Invițămla- Hui și Culturii di* I-P. Ungară, a vizitat de curtad țar» aoaștrt. U rugămintea unui redactor al riamtni nostru, tov Bela Kepecri a bine- rladun despre impresiile pe care și le * făcut cu la Rontau. Pabbcim mai )os articolul scriitoruluivoit să acrie cîteva prilejul viritei sale maghiar.
foarte scurtă șt sînt perspective că nu e departe timpul cină nivelul civilizației din , 
taliste occidentale va fi eu mult depășit.

★
In manualele de geografie din trecut se spunea că Dobrogea nu prezintă un interes decit din 

punct de vedere al comerțului, al pescuitului sau al peisajului (delta ?i țărmul). Ca regiune 
agricolă și industrială, ea n-a- 
vea aproape nici o însemnătate. 
N-am avut ocazia să vizitez uzi
nele noi, construite în ultimul timp în Dobrogea, dar știu eă aci, multe ramuri ale industriei s-au dezvoltat eu o rapiditate 
uimitoare. Cu ajutorul tovarășilor romîni care cunosc bine situația. am încercat să-mi fac o 
idee despre schimbările care 
au avut loc în agricultură. In 
trecut se spunea că pămintul din Dobrogea nu permite dez
voltarea agriculturii. Adesea, 
pe vremea stăpînirii burghezo- 
moșierești, solul dobrogean avea 
aspectul unei vetre arse, pustie 
și neroditoare. Producția de 
500 kg grîu la hectar, obținută 
în cîmpia dobrogeană în anii cei mai buni, era socotită o re
coltă record. Tn anul acesta, eu 
toate condițiile grele, pricinuite 
de o lipsă de precipitații, produc
ția de grîu s-a ridicat la peste 
1.900 kg în medie, la hectar, pe 
regiune.

Acest succes nemaiîntîlnit în 
istoria Dobrogei se datorește 
faptului că aci există o agricul
tură socialistă. Țăranii care 
altă dată își încrucișau mîinile 
la piept și așteptau totul de la 
pronia cerească, muncesc acum 
cu avînt, aplică cele mai înain
tate metode agrotehnice și silesc 
pămintul să dea roade bogate.

BELA KOPECZÎ 
scriitor dm R- P- Ungari

țările eap-.-
Am vizitat Stațiunea experimentală agricoli Do- 

brogea — 
Murfatlar.

degusta-ea secția 
Fără otnuri- unmncolă Îndoială tor renumite de act • fost lucru plăcut pentru mine, dar 

ceea ce m-a impresionat înainte de toate a fost activitatea științifică a oamenilor de la această 
stațiune, care a permis nu numai 
extinderea suprafeței pe care se cultivă viță de vie in Murfatlar, 
dar a contribuit și la un schimb de experiență și la populariza
rea metodelor noi în întreaga regiune. Am rămas înaintat de 
priceperea și entuziasmul cu care oamenii din această regiune au muncit, puntnd în valoare terenuri ripoase și neproductive — prin terasarea lor și prin plantarea viței de vie.

M-a interesat foarte mult latura umană a acestei dezvoltări Știu că colectivizarea a fost ter
minată în Dobrogea încă în 1957. Gospodăriile colective de 
aci au obținut bune rezultate 
economice în anii trecuți. Am 
văzut casele noi construite în 
satele luminate electric. în foar
te multe sate dobrogene, în casele țăranilor a fost introdusă 
apa curentă — unul dintre semnele importante ale civilizației.

Am cunoscut țăranul romîn 
înainte de eliberarea de sub 
jugul fascist. Am adunat poeziile 
și basmele sale, dar am văzut 
atunci și condițiile grele 
a trăit. Astăzi se poate 
că viața țăranului din s-a schimbat cu totul, 
apropie din ce în ce mai mult 
de viața oamenilor de la orașe. 
A dispărut analfabetismul șt 
obscurantismul. Civilizația și

decorativă fac o stilul arhitectural, 
artă

ș

în care 
afirma 
R.P.R. 
Ea se

cultura, bunul trai fși fac toc tot mai larg in viața satului.
Se diseutd mult și aici și la noi, de problemele artei mo

deme. După ce am văzut construcțiile noi de pe litoral, pot 
să afirm eă arhitecții romîni au 
dat exemple valabile ale spiritului modem în arhitectură. La 
Mamaia, la Eforie, la Mangalia, am văzut hoteluri și restaurante care corespund perfect funcției 
pentru care au fost construite 
și prezinți in același timp un ansamblu estetic foarte plăcut. 
S-ar putea discuta dacă pictura și sculptura 
unitate eu
dar să lisăm criticilor de 
această discuție.

Am întîlnit la Mamaia o 1 
țime de străini veniți din i rite părți ale Europei. Toți 
fost impresionați de 
dezvoltare uimitor de rapidă a 
litoralului, de construcțiile noi. 
Toți cei cu care am vorbit și-au 
arătat convingerea că stațiunile 
balneare de aci vor deveni în 
scurt timp centre ale turismului 
internațional. Socotesc că aceas
tă recunoștință și simpatie con
stituie una din victoriile socia
lismului 
Romînă.

Zilele 
fost zile 
dar și zile de reflexiune. Am con
statat că cine a vizitat Republica 
Populară Romînă cu 10 sau 5 ani în urmă, astăzi nu mai poate 
fi considerat ca un bun cunos
cător al țării. Și acela care a 
văzut Ungaria în 1956 sau 1957, 
e depășit astăzi de evenimen
tele noi ale construirii socialis
mului. Realitatea se transformă 
foarte repede și cere <o infor
mare mai dinamică.

mul-
dife- i au 

această

i

torlalți îngrijitori de animale. Am stat în aceeași zi mai mult de vorbă cu Mihai Scalcău.— în primăvara acestui an, mi-a spus el, am luat în primire de la gospodărie 30 de juninci, fiecare a- vînd între 6-12 luni. împreună cu ceilalți îngrijitori, cînd am plecat la tabără, ne-am luat angajamentul ca la sfîrșitul anului, animalele pe care noi le îngrijim să fie sănătoase și fiecare să cîntărească la 300 de kg. Pe la începutul acestei luni, cînd le-am cîntărit, mare mi-a fost bucuria cînd am văzut că aproape toate aveau o greutate în jurul a 250 kg. Asta înseamnă că pînă la sfîrșitul anului junincile pe care noi le îngrijim vor trece cu mult de greutatea stabilită.— Și care sînt metodele dvs. de muncă la îngrijirea animalelor ?— De cum am venit în tabără, Împreună cu ceilalți îngrijitori, am construit din resurse locale, adăposturi corespunzătoare pentru juninci spre a le feri de vreme rea. Dar cel mai important lucru, este pășunatul rațional. La păscut, animalele sînt scoase numai pe răcoare, dimineața și spre seară. în timpul zilei, cînd căldurile sînt mai mari le ținem la umbră. Și, să știți, că nu ne e indiferent dacă și aici în tabără junincile sînt sau nu curățate. Așa că, în fiecare zi avem grijă să le curățăm. Cu atenție și la ore fixe le și adăpăm.Iată așa dar cîteva aspecte din munca acestor crescători de animale de la gospodăria colectivă din Darabani, care și acum cînd sînt la tabăra de vară, dau toată atenția bunei îngrijiri lor pe care le

Mecanizatorii din brigada a X-a de la S.M.T. Anghelești, regiunea București, și-au luat, în întrecerea socialistă, angajamentul să execute in campania de vară un volum de lucrări cu 300 de hantri mai mult decit prevede planul. Desfășurînd larg Întrecerea socialistă în întsmpi- narsa zilei de 23 August, și folosind întreaga capacitate de lucru a tractoarelor și mașinilor cu care au lucrat, mecanizatorii din această brigadă au reușit să-și depășească angajamentul luat. Mecanizatorul Ion Bizea, bunăoară, a efectuat un volum de lucrări egal cu 825 hantri, față de 281 cit prevedea planuL Niculae Dună a executat și el 745 de hantri (planul fiind de 233 hantri) iar Petre lonlță a e- iectuat 546 de hantri. față de 238 hantri planificați. Volumul de lucrări executat, pînă la 23 August, de către mecanizatorii brigăzii a X-a, condusă de comunistul Marin Ene, totalizează 3.264 de hantri, adică cu 809 hantri mai mult decit prevedea planul șl cu 509 hantri peste angajamentul luat. Pînă la Încheierea campaniei (31 august) mecanizatorii din această brigadă vor spori și mai mult realizările de pînă acum.Cu rezultate deosebite au în- timpinat cea de-a 18-a aniversare a eliberării patriei noastre de sub jugul fascist, și mecanizatorii din brigada < IX-g condusă de comunistul Ion Mlrea. Ion Niță, din această brigadă, de pildă, a realizat 495 hantri, cu 261 hantri mai mult decit prevederile planului, sltuindu-se calfei pe locul intli in întreceiea pe brigadă. Pe locul doi s-a clasat I Dobre cu 386 hantri realizați, iar pe locul trei Alex. Nedelcovici cu 302 hantri. Pe întreaga brigadă s-au executat 2.689 hantri, cu 545 hantri peste planul campaniei de vară șl cu 295 hantri mai mult decit angajamentul luat în întrecerea socialistă.Șl mecanizatorii din brigăzile a Vll-a și a VIII-a, conduse de comuniștii Marin N. Petre și Ivan

Pâun, și-au îndeplinit și depășit angajamentul luat în întrecerea socialistă. Cei din brigada a Vil-a, de exemplu, și-au depășit sarcina de plan pe întreaga campanie cu 13 la sută, iar cei din brigada a VIII-a cu 11 la sută. Și unit' și alții au efectuai un volum de lucrări cu peste 150 de hantri mai mult, față de cit s-au angajat.în buna desfășurare a întrecerii socialiste un rol important , îl au graficele tăcute pe un pa- i nou mare și așezate la sediul i fiecărei brigăzi. în aceste grafice se trec zilnic sarcinile de plan și realizările fiecărui tractorist, astfel incit ei cunosc în tot mo- ' montul, situația îndeplinirii planului, clasificarea in întrecerea socialistă și cît au cișiigat în I ziua precedentă. Acest sistem de ținere a evidenței realizărilor in | întrecerea socialistă a dat roade j deosebit de bune. Cu toate condițiile naturale nefavorabile din această vară, planul de producție pe campania de vară pe S.M.T. a fost realizat încă de la 18 august. De la această dată, mecanizatorii lucrează in depășire de plan.în prezent mecanizatorii din S.M.T. Anghelești execută arături de vară pe ultimele suprafețe de teren ce au fost eliberate. Ei au terminat de multă vreme arăturile pe întreaga suprafață ce urmează a ti însă- mințată cu grîu în această toamnă. Lucrările de arături făcute de ei sînt de bună calitate.Paralel cu celelalte lucrări de vară, mecanizatorii din acest S.M.T. lucrează acum cu intensitate sporită și la însilozatul furajelor. Cele 3.800 tone de furaje însilozate planificate a se reaii- za în luna august sint de pe a- cum depășite. S-au peste 4.000 de tone furaje.Peste cîteva zile se campania agricolă Mecanizatorii din S.M.T. Anghelești vor raporta, cu această o- cazie, o depășire cu cel puțin 8—10 la sută a planului din campania de vară.

insilozat de diferii»va încheia de vară.
V. CAZACU 1

IHI II Ei T O K IITurmele oierului, Pasc islazul cerului.(IP°N)
Moșul s-a ascuns în iarbă...Eu îl prind și-1 scot de barbă Și atunci de ciudă moșul,E ca sîngele de roșu. (inAODIOJAj)și hrăniri a animale- au în primire.C. BARBACARU corespondent

Nenea ăsta șugubățS-a urcat în sat pe-un băț. Și de-acolo-și drege glasul Să ne spună cît e ceasul. Oaie nu-i nici vacă nu-i, Insă dac-o toci și-o pui în siloz, să știi nepoate : Se preschimbă-n unt și lapte, (țaitnu mjtiad epajs)

în Republica Popularăpetrecute la mare au 
de odihnă pentru mine,

(rmoznjța)

Vedere secțieiIșalnițanli experimentale agricole Simnic. Foto : C. LUCIAN

parțială a legumicole a Stațiu-



Creșterea avutului obștesc
chezășie sigură a consolidării economice a gospodăriei colective
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An de an
sume tot mai mari de bani 
alocate fondului de bazăIn Raportul prezentat la Sesiunea voltării avuției obștești sume tot malIn Raportul prezentat -----------extraordinară a Marii Adunări Naționale consacrată încheierii colectivizării agriculturii, tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej sublinia, printre altele, că puterea economică a gospodăriilor colective este indisolubil legată de creșterea avutului obștesc ; alocarea an de an a unor fonduri sporite din veniturile realizate de gospodărie și mărirea fondului obștesc raportat la suta de hectare suprafață reprezintă indicatorii principali care arată progresul realizat de gospodărie și forța sa economică. Exemplificînd, tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej a citat și gospodăria noastră „înfrățirea" din Recaș — ca pe o unitate care și-a mărit continuu averea obștească, realizînd pe . această bază venituri bănești din ce I în ce mai mari. înalta apreciere pri- ? mită din partea conducerii partidului ne-a umplut inimile de bucurie și mîndrie tuturor colectiviștilor din Recaș.Intr-adevăr, experiența acumulată în cei zece ani de existență a gospodăriei noastre ne-a dovedit cît se poate de convingător ce mare importanță prezintă dezvoltarea avutului obștesc pentru continua întărire și consolidare a colectivei. Lucrul acesta iese cu tărie în evidență, mai cu seamă atunci cind comparăm rezultatele dobîndite în ultima vreme cu cele din primii ani de activitate a gospodăriei. Pe atunci și la noi a existat tendința de a Se neglija dezvoltarea diferitelor ramuri de producție, precum și aceea de a se repartiza membrilor aproape în întregime produsele obținute în gospodăria colectivă. Firește că această practică greșită a influențat în mod negativ asupra dezvoltării gospodăriei în ansamblu. Veniturile bănești au fost mici, fondul de bază a crescut foarte puțin. Darea de seamă din 1953, bunăoară, al doi'ea an de activitate, cînd produsele, în cea mai mare parte, au fost împărțite la membri arată că în acel an gospodăria a realizat venituri bănești de numai circa 80.000 lei la suta de hectare. Urmare a acestui fapt, într-un întreg an fondul de bază a crescut doar cu 57.420 lei, iar colectiviștilor li s-au distribuit în numerar doar cîte 6 lei la ziua-mu^că.InfclcgîiHJ că aepasiă dino- nu este justă și fiind a'iuhți și îndrumați de organele de partid și de stai, noi am trecut la o dezvoltare multilaterală a producției agricole, ceea ce ne-a permis să sporim an de an averea obștească și veniturile bănești. Gospodăria fiind situată în apropierea orașului Timișoara,. mare centru industrial și .cultural al țării, am găsit cu cale că e nimerit să dezvoltăm, alături de cultura cerealelor șl plantelor tehnice, și alte ramuri de producție cum sînt legumicultura, viti- pomlcultura, creșterea animalelor — pentru care gospodăria are condiții favorabile — astfel îneît să contribuim din plin la aprovizionarea o- rașului cu produse agro-alimentare. Fără îndoială, dezvoltarea acestor sectoare a necesitat Învestirea a importante sume de bani. In acea tă privință, am primit un ajutor substanțial din partea statului care ne-a acordat credite importante.Alături de credite însă, an de an, pe măsură ce veniturile gospodăriei au sporit, am alocat în scopul dez-
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Din experienja gospodăriei colective „înfrățirea" din Recaș, regiunea Banal

două caseani

PE SCURT

gos- Sntre felul anu- bază

voltării avuției obștești sume tot mai mari din fondurile proprii ale gospodăriei. In general, anual noi alocăm Ia fondul de bază 12—14 la sută din veniturile bănești, sume care sînt folosite pentru cumpărări de a..i- maic, construcții, procurări de utilaj etc. In ultimii trei ani, bunăoară, așa după cum dovedesc scriptele contabile, sumele alocate Ia fondul de bază din veniturile bănești ale podăriei au lost cuprinse 600.000-750.000 lei anual. în acesta, am ajuns ca Ia sfirșitul lui trecut să avem un fond de de 4.484.000 lei, valoarea proprietății obștești ridieîndu-se la pesie 6 milioane. Anul acesta, așa după cum prevede planul de producție, fondul de bază va ajunge la circa 6 milioane de lei.In ce se concretizează aceste milioane ? In miile de animale de producție pe care le are gospodăria, în zecile de construcții ridicate. In utilajul pentru irigatul grădinii de legume, în plantațiile de pomi fructiferi și viță de vie etc.Mărind simțitor avuția obștească, dezvoltînd multilateral producția a- gricolă, gospodăria noastră a avut putința să valorifice în fiecare an cantități tot mai mari de produse și. ca atare, să realizeze venituri din ce în ce mai sporite. Graficul din pagina de față, oglindește, de altfel, cît se poate de limpede modul In care sporirea averii obștești a influențat creșterea necontenită a ve- niturilor. După cum se vede, în anul trecut la fiecare sută de hectare am obtinut venituri bănești în valoare de 228.000 de lei, adică aproape de 3 ori mai mari decît cele realizate în 1953. O dată cu aceasta, a crescut continuu și valoarea zilei-muncă. In ultimii trei ani, de pildă, ziua-mun- că a valorat 30 de lei, din care 10— 14 Iei au fost repartizați în numerar.O altă consecință, deosebit de importantă, a dezvoltării complexe, multilaterale, a gospodăriei a fost și aceea că de la un an la altul colectiviștii au avut posibilitatea să efectueze un număr tot mai mare de zile-muncă. Aceasta, datorită faptului că pe an ce trece tot mai mulți membri ai gospodăriei sînt atrași să muncească în sectoare de producție ; pa cel zootehnic, legumicol, • pomi- vitieol, unde au de lucru în mai tot timpul media apt de numai130 înAm relatat doar cîteva aspecte legate de dezvoltarea avuției obștești In gospodăria noastră. Dm ele se poate lesne trage concluzia că sporirea an de an a fondului de bază, a averii obștești a gospodăriei, este o chezășie sigură a ohținexii de venituri mart, a fătrriTÎT unul trai din ce în ce mai îmbelșugat pentru colectiviști.Păstrînd cu grijă bunurile obștești ale gospodăriei, lupttnd pentru a le înmulți în permanență, colectiviștii noștri, conduși și îndrumați de organizația de partid, sînt hotăriți să muncească cu și mal multă rîvnă pentru continua întărire a gospodăriei noastre colective.

anului. In 1961, bunăoară, zilelor-muncă pe colectivist a munci a fost 210, față de 194 în 1960, 182 în 1959 și1954.

IOAN PETERpreședinte

9

Lucrez în gospodă
ria colectivă numai 
de la începutul anu
lui 1959. Mi-a fost 
însă îndeajuns pentru 
a mă convinge că 
bunăstarea noastră, a 
membrilor, depinde de 
măsura în care este dezvoltată gospodăria, 
de mărimea averii ob
ștești. Cultivînd supra
fețe întinse cu cereale, 
plante tehnice, legume, 
viță de vie și pomi 
fructiferi, avînd un 
mare număr de animale, obținînd produc
ții din ce în ce mai 
mari, gospodăria noas
tră ne asigură posibi
litatea de a munci în 
tot timpul anului, ne 
garantează obținerea 
de venituri din ce in 
ce mai mari.

In ce mă privește, trebuie să mărturisesc 
că înainte de a intra 
în colectivă nu eram 
printre oamenii nevo
iași din comună. A-

veam vreo 1 hectare 
de pămînt. Casa în 
care locuiam era ca 
vai de ea cum o moș
tenisem de la pă
rinți. Lucrînd însă 
în colectivă împreună 
cu nevasta și cei doi 
feciori, în numai 2 ani, 
am făcut nu o casă, ci 
două, cîte una pentru 
fiecare copil. Jn cei doi 
ani, patru brațe de 
muncă, lucrînd toate 
la cultura mare, am 
reușit să efectuăm a- 
nual peste 900 de zile- 
muncă. cum în gos
podăria noastră valoa
rea zilei-muncă a fost 
de 30 de lei, atît în 
1960 cît și în 1961, 
lesne se poate socoti 
și afla că familia mea 
a avut un cîștig anual 
de circa 30 000 lei, din care 
mătate 
Ctștigînd 
dat mina
an să ridic cîte o casă

aproape ju- 
bani peșin, 

bine, mi-a 
ca în fiecare

pentru feciorii mei, 
care au ajuns la 
vîrsta însurătoarei.

Să nu se creadă 
însă că eu sînt singu
rul din comună care 
am izbutit să realizez 
astfel de lucruri pen
tru gospodăria mea 
personală. Case noi 
și-au ridicat în ultimii 
ani zeci de alți colec
tiviști din comună. 
Alte sute de membri 
ai gospodăriei și-au 
cumpărat mobilă mo
dernă, aragaze, moto
ciclete, radio. Astfel 
de obiecte îmi voi 
cumpăra desigur și eu 
în anii viitori. Spun 
aceasta cu toată tăria 
și încrederea, pentru 
că avem o gospodărie 
colectivă bogată, pu
ternică, în plină înflo
rire, capabilă să ne 
facă traiul din zi în 
zi mai îmbelșugat, mai 
fericit. IOAN PELICI colectivist

In cadrul averii obștești construcțiile ocupă un loc de frunte. In fotografia de sus — cîteva din aceste construcții, atîtea cite a putut cuprinde obiectivul fotografic. Clișeul din dreapta înfățișează noua îngrășătorle, cu pătule suprapuse, pe care constructorii o vor da în curînd în folosință.
• Zilele trecute, gospodăria | a repartizat membrilor avansul j de 40 la sută la gnu. Pentru fiecare zi-muncă efectuată, colectiviștii au primit ca avans cîte2 kg de grîu. Familia colectivistului Andrei Czifra, bunăoară, compusă din două persoane apte de muncă, a primit pentru cele 450 zile-muncă efectuate pînă la 15 august 900 kg de grîu.• Extinderea mecanizării lu- arărilor și creșterea continuă a producțiilor la unitatea de suprafață au dus kr o considerabilă reducere a consumului de zile- muncă pe unitatea de produs. La porumb, de exemplu, tona de boabe a fost produsă în anul trecut cu numai 11 zile-muncă, față de 25 zile-muncă consumate în 1958 la aceeași unitate de produs.• Anul acesta, 27 de copii de colectiviști din comună urmează la școli medii și profesionale și 5 la Institute de invățămînt su-* perior.

Animalele —o adevărată comoară
a gospodărieiIn prezent gospodăria are în proprietate care 223 porcine, 1.575 de fină și semifină și peste 7.000 păsări. Pînă la sfîrșitul anului, după cum prevede planul de producție, numărul acestora va continua să crească atît prin cumpărări, cît și pe baza reținerii din prasilă proprie.Sporirea efectivelor de animale este cerută, de altfel, de însuși caracterul dominant cerealier al gospodăriei. Căci, cum pot fi oare valorificate mai bine o seamă de produse vegetale ca paiele, cocenii, gozurile și chiar cerealele boabe, decît prin folosirea lor în hrana vitelor și obținerea pe această cale a unor cantități sporite de carne, lapte, lînă, ouă 7 Pe de altă parte 

sectorul vegetal are nevoie și el de

obștească 614 bovine, din vaci și junind, 1.568 de din care 161 de scroafe, ovine, majoritatea cu lină de

Producția de cereale Laxa dezvoltării* a

celorlalte ramuri de producție

Gospodăria dispune de o suprafață de 2.700 de hectare teren agricol. în general, pămintul este fertil. Fertilitatea naturală a solului nu este însă suficientă pentru a se obține producții mari. Sporirea producțiilor vegetale implică desigur aplicarea cu strictețe a unui întreg complex de reguli agrotehnice cerute de fiecare cultură în parte. înțelegînd lucrul acesta, membrii gospodăriei noastre și-au îmbunătățit an de an felul de a lucra pămintul, și-au însușit cele ^iai noi metode recomandate de știința agricolă modernă. în ultimii ani, bunăoară, s-a statornicit obiceiul ca întreaga suprafață de teren să fie arată adînc, la 30-35 cm. De asemenea, folosirea semințelor din soiuri și hibrizi de mare productivitate, semănatul la momentul optim, asigurarea unei densități nor- deȘ‘ a terenului ____ ____ ___ ______ a căror utilitate colectiviștii nu mai au nici un fel de îndoială. Ajutați de mecanizatorii de la S.M.T. Remetea Mare, ei sc străduiesc zi de zi să aplice cît mai corect toate aceste reguli agrotehnice. Rodul strădaniei lor se vădește din plin în rezultatele dobîndite. Dacă ne vom referi numai la producțiile de grîu și porumb, principalele culturi vegetale, vom vedea că acestea au crescut simțitor în ultimii ani. La grîu, bunăoară, s-a ajuns de Ia 775 de kg obținute Ic hectar în 1954, la 1.822 kg în 1959 și la 2.000 kg, pe 844 de hectare, anul acesta ; la porumb, media pe ultimii 3 ani a fost de peste 3.000 kg boabe la hectar, iar anul acesta, după stadiul culturii, scontăm pe o producție de eel

male de plante la unitatea suprafață, executarea la timp bine a lucrărilor de întreținere culturilor, fertilizarea etc., sînt lucruri despre

pe întreaga
Spo-

puțin 5.000 kg boabe suprafață de 773 de hectare, ruri mari de producție au fost înregistrate an de an și la culturile tehnice, legumicole etc.Alături de sporirea recoltelor Ia unitatea de suprafață, o deosebită însemnătatea pentru creșterea producției agricole globale a gospodăriei au avut-o și măsurile luate pentru folosirea cît mai chibzuită a terenului. în această privință, se cade să amintim că numai în ultimii 3 ani gospodăria a redat circuitului agricol peste 100 de hectare de teren, altădată ocupat de drumuri, mărăcinișuri sau pășuni slab productive, suprafață care azi este plantată cu vie și pomi și cultivată cu cereale și plante de nutreț. De asemenea, tot în scopul unei folosiri raționale a pămîntului, noi practicăm anual, pe suprafețe întinse, culturile duble și intercalate, care ne asigură furaje suficiente pentru animale,Mărind în permanență producțiile, gospodăria a putut să valorifice cantități tot mai sporite de produse vegetale, să realizeze venituri bănești mari și permanente. în anul trecut, de exemplu, din valorificarea producției vegetale s-au obținut peste 4 milioane de Iei venit, din care cerealele și plantele tehnice au adus circa 2,5 milioane, iar grădina de legume peste un milion de lei. în afară de aceasta, o parte din surplusul de produse vegetale a fost folosit în hrana animalelor de producție și de muncă. în 1961, gospodăria a întrebuințat pentru furajarea animalelor circa 600 de tone cereale boabe, 43 tone de cartofi, 46 tone de rădăcinoasc, 674 tone de fin, 1.800 tone de pale și coceni, aproape 2.000 tone de po-

rumb silei și altele. Transformate în lapte, carne, brinză, lină, aceste produse au mai adus un venit de circa 1.000.900 de lei. Se înțelege că o bună parte din aceste venituri bănești a fost folosită pentru lărgirea producției, pentru dezvoltarea averii obștești a gospodăriei.IOAN NICHITA inginer agronom

cantități din ce în ce mai mari de îngrășăminte naturale. De altfel, nu spunem un neadevăr dacă afirmăm că sporirea în ultimii ani a producției de cereale, legume și plante tehnice în gospodăria noastră s-a datorat în mare măsură dezvoltării sectorului zootehnic, posibilităților din ce în ce mai mari pe care le-am avut de a fertiliza suprafețe tot mai întinse de teren. Un calcul simplu dovedește că de la efectivele pe care le are în prezent gospodăria noastră, se asigură anual peste 5500 de tone de gunoi, cu care se pot fertiliza circa 300 de hectare. Ori, în primii ani după înfințarea gospodăriei, cind sectorul zootehnic era aproape inexistent se puteau îngrășa anual abia 20-40 de hectare. Așadar, necesitatea dezvoltării în continuare a sectorului zootehnic este impusă nu numai de obținerea de venituri bănești mari și permanente, ci și de folosirea cît mai rațională a produselor de origină vegetală, precum și de cerințele tot mai mari de fertilizare a solului.Creșterea efectivelor de animale se împletește strîns în cadrul gospodăriei noastre cu o preocupare tot mai susținută pentru îmbunătățirea raselor, pentru sporirea producțiilor. La bovine și ovine, lucrul acesta îl facem îndeosebi din aplicarea însămînțărilor artificiale, prin creșterea dirijată a tineretului pentru prăsilă. De asemenea, în sectorul porcin. în ultimii ani am trecut la încrucișarea scroafelor din rasa Marelui Alb cu vieri Landrace, reușind să obținem produși mai mulți cu o capacitate de valorificare a furajelor mai bunăO atenție deosebită acordăm, de

asemenea, bunei îngrijiri și hrăniri cerea gospodăriei, îndrumată de a animalelor. In acest scop, condu- organizația de partid, a repartizat să lucreze în sectorul zootehnic pe cei mai buni colectiviști, permanen- tizîndu-i la locul de muncă, stimu- lîndu-i în însușirea celor mai bune metode de îngrijire și furajare. Un rol important în sporirea producțiilor îl are și cointeresarea materială a îngrijitorilor, asigurată prin aplicarea retribuției în funcție de producție, cu plată suplimentară pentru depășirile de plan.Aceste măsuri luate de gospodărie au făcut ca an de an producțiile animaliere să crească. Producția de lapte pe cap de vacă furajată, bunăoară, a ajuns trecut la 2.398 de litri.2.058 litri in 1958 și 1.900 in 1956 ; in sectorul ovin, producțiile lapte și lină au crescut la peste litri și respectiv 3 kg pe cap oaie. Producții sporite realizăm, asemenea, și animale.Cum este necontenită a male și a producțiilor dă posibilitate gospodăriei să valorifice anual cantități tot mai mari de produse animaliere și să obțină venituri bănești sporite. In 1961, de exemplu, sectorul zootehnic ne-a adus un venit bănesc de un milion de lei, iar anul acesta, după calculele noastre, venitul din acest sector se va dubla.ANTON VINCZEsecretar al organizației de partid

la celelalteși firesc, efectivelor

in anul față de
ferme

de 70 de de decreșterea de ani-

VIRGIL MOESCU inginer zootehnici an

Construcții multe 
trainice, ieftineDezvoltarea simțitoare a diferitelor ramuri de producție în cadrul gospodăriei nostre și îndeosebi a creșterii animalelor, ne-a impus ca să executăm un volum tot mai mare de construcții. Lucrul acesta este oglindit, printre altele, și în faptul că din totalul de 5.200.000 lei cît valorau mijloacele de bază ale gospodăriei la sfîrșitul anului trecut, peste 2.000.000 lei reprezenta valoarea construcțiilor. De Ia înființare și pînă acum, gospodăria a construit aproape 30 de obiective destinate producției și nevoilor gospodărești. Toate construcțiile au fost executate de noi, membrii brigăzii de constructori, după devizele și schița de organizare a centrului gospodăresc întocmite de specialiști. Pentru a nu face risipă de teren, construcțiile au fost grupate în același loc, la marginea comunei, pe terenuri bune, ușor accesibile, cu posibilități maxime de procurare a apei pentru vite.O caracteristică a activității de construcții din gospodăria noastră a fost preocuparea de a găsi soluții tot mai economice pentru executarea lor. Prin folosirea lemnului, a balastului, nisipului și a altor materiale procurate pe plan local, bunăoară, noi am izbutit să reducem în permanență costul construcțiilor,

trivă. Gospodăria are trainice, care vor putea decenii de-a rîndul.Și pentru anul acesta propus să construim un
construcții fi folositenoi ne-am ______ important număr de obiective : 2 grajduri, o îngrășătorie de porci, o maternitate de scroafe, o puierniță, 2 saivane și două pătule. începînd din timp activitatea de construcții, pînă în prezent am reușit să terminăm puierni- ța, un grajd și saivanele, celelalte obiective fiind în lucru. Demn de remarcat este faptul că pentru a economisi terenul și materialele, a- nul acesta am trecut la experimentarea sistemului de construcții suprapuse. Astfel, deasupra îngrășăto- riei de porci, care este în lucru, construim pătule pentru porumb, așa după cum se poate vedea în- tr-una din fotografiile publicate în această pagină. Folosind acest procedeu, în afară de economia de teren făcută, după calculele noastre vom reduce costul îngrășătoriei și al pătulelor cu circa 20 la sută față de devize.Muncind și de acum înainte cu pricepere și hărnicie membrii brigăzii de construcții vor ridica pentru gospodărie construcții tot mai trainice și mai ieftine, mărind și pe __ _______________ această cale avuția obștească, să fe executăm într-un termen mai scurt, fără a reduce prin această ctf' nimic din durabilitatea lor. Dimpo- TRAIAN STANCIU 

brigadier constructor

Contractările cu statul— 
principala sursă de venituri bănești DE VORBĂ CU TOV. GHEORGHE IANCULOV — CONTABIL ȘEFAL GOSPODĂRIEI

Discuția cu tovarășul Gheorghe 
Ianculov a durat cîteva ore, preiun- 
gindu-se tîrziu, în noapte. Firește 
că ea a fost purtată în biroul con
tabilității, cu toate documentele 
contabile în iată. Tema: contractă
rile.

— Experiența, spunea contabilul 
șei al colectivei, ne-a dovedit că 
pentru gospodărie este cît se poate 
de avantajos să-și valorifice sur
plusul de produse pe bază de con
tracte încheiate cu statul. Prin con
tractare, statul ne asigură preturi 
ferme, ne dă arvune, plata transpor
tului și, mai presus de toatei ne ga
rantează valorificarea întregului sur
plus de produse. Tocmai de aceea, 
gospodăria noastră valorifică anual 
peste 90 la sută din producția sa 
marfă pe bază de contracte.

Creșterea continuă a producțiilor 
ne-a dat posibilitatea ca an de an 
să vindem statului cantități tot mai 
mari de produse agro-alimentare. 
Anul acesta, de pildă, noi am înche
iat contracte pentru vînzarea către

stai a 437 tone de grîu și orz, 329 
tone de porumb, 183 tone de floarea- 
soarelui, peste 800 tone de legume, 
întreaga producție de sfeclă de pe 
100 de hectare și de tutun de pe 26 
de hectare, 270,000 litri de lapte, 
8.500 kg de brînză de oaie, 2.600 kg 
de lină, 1.400 de porci grași, 50 
bovine și 160 de 
toate acestea am 
încă din primele 
1.164.000 lei.— Și care este— O grijă deosebită a gospodăriei 

aceea de a livra ritmic, con- 
graficului, produsele contrac- 
De altiel, aceasta este în inte- 
nostru, permițîndu-ne să 

de

de 
oyine etc. Pentru 
primit ca arvună, 
luni ale anului,stadiul livrărilor ?

dis-
venituri bănești în 

Pînă acum am predat 
griul, orzul și lina con- 
asemenea, s-au livrat 
grași, 33 de tăurași, 144

a venitului bă

hecsuta de

de

bază și

nesc la

tare

Creșterea fondului

teren agricol

este
- form 

late.
resul 
punem
permanentă, 
în totalitate 
tractată. De 
480 de porci 
de berbecuți, peste 120.000 litri de 
lapte, circa 7.000 kg de brînză și o 
însemnată cantitate de legume. Ve
niturile bănești obțipute pînă în 
prezent se cifrează la peste 3.000.000 

■de lei. Aceasta ne dă garanția că 
pînă Ia sfîrșitul anului vom realiza 
și chiar depăși prevederea planului, 
aceea de a obține un 
total de 6.520.000 Iei.

— Ce întrebuințare veniturilor obținute ?
— De bună seamă că „ H____s din venituri au fost folosite pentru 

cheltuieli de producție. O sumă 
importantă, peste 800.000 de lei, a 
fost distribuită membrilor, ca avan
suri bănești trimestriale, cîte 10 lei 
la fiecare zi-muncă. De asemenea, 
avînd în permanență în atenție dez
voltarea avuției obștești, gospodăria 
a alocat pînă acum fondului de bază 
aproape 400.000 lei — din cei 782.400 
lei cît avem prevăzut să alocăm 
anul acesta — bani din care s-au 
cumpărat animale, utilaj, s-au ridi
cat noi construcții etc. Merită să 
subliniez că pe măsură ce venitu
rile bănești ale gospodăriei cresc, 
noi renunțăm treptat la creditele de 
stat. In anul trecut, de exemplu, am 
primit credite doar în valoare de 
133.798 Iei, față de 922.500 lei cit 
dm primit cu patru ani în urmă.

Sporind în continuare producția 
agricolă, gospodăria noastră va vinde 
statului cantități tot mai i 
produse, va obfine venituri 
mari și permanente, ceea ce ii 
permite să-șl acopere toate in 
țiile din landuri proprii.

venit bănesc

a fost dată

o măre parte

mari de 
bănești

‘•TV*.



Tratativele de dezarmare 
de la Geneva

ȘTIRI
EXTERNEProblema încetării experiențelor tu arma nucleară este discutată în prezent la Geneva de Comitetul celor 18 state pentru dezarmare, avîndu-se în vedere cele două do

cumente prezentate Comitetului la 27 august de către delegațiile 
S.U.A. și Angliei. Pe marginea a- cestor două documente, șeful delegației UJl.S.S., V. V. Kuznețov, a expus în ședința din 29 august considerentele delegației U.R.S.S. El 
a analizat poziția S.U.A. în problema încetării experiențelor cu arma nucleară pe întreaga perioadă de cînd se desfășoară tratativele, și a arătat că esența acestei poziții a rămas și rămîne neschimbată. In ce constă această esență? în aceea că S.U.A. formulează în permanență una și aceeași cerere, indiferent de modul în care au expri- mat-o în diferite etape ale tratativelor : sau nu va fi nici un fel de încetare a experiențelor și cursa înarmărilor nucleare va continua în linie ascendentă, sau Uniunea Sovietică va trebui, în schimbul încetării experiențelor, să dezvăluie puterilor occidentale, blocului militar N.A.T.O. sistemul său de apărare națională în condițiile cind anumite cercuri ale puterilor occidentale nu ascund că ele se pregătesc pentru un război nuclear împotriva statelor iubitoare de pace.Referindu-se la așa-numitnl „proiect de tratat cu privire la interzicerea experiențelor cu arma nucleară în toate mediile" propus de delegațiile S.U.A. și Angliei, V. V. Kuznețov a declarat că afirmațiile că se vine cu propuneri noi și că ele ar constitui o expresie concretizată sub formă de tratat a prevederilor existente în memorandumul celor opt, sînt neîntemeiate. Inspecția obligatorie Ia fața locului — a spus V. V. Kuznețov — rămîne parte integrantă a noului proiect anglo-amcrican. In felul acesta S.U.A. și Marea Britanie nu țin seama de memorandumul statelor neutre în problema inspecției, nu acceptă una din prevederile fundamentale ale acestui memorandum și anume că controlul la fața locului poate fi efectuat numai la invitația statului pe teritoriul căruia a avut loc un important fenomen neelucidat.S.U.A. și Anglia nu au acceptat punctul important al memorandumului celor opt care prevede că

supravegherea asupra îndeplinirii obligațiilor de a nu efectua experiențe nucleare trebuie să se facă cu ajutorul stațiilor naționale, de detectare a exploziilor nucleare, deja existente. Arătînd că la baza proiectului de „Tratat cu privire la interzicerea experiențelor cu arma nucleară în toate mediile" stau propunerile vechi respinse de viață, ale puterilor occidentale, acesta nu poate fi acceptat ca bază pentru elaborarea unui acord cu privire la încetarea tuturor experiențelor cu arma nucleară.Șeful delegației sovietice, V. V. Kuznețov, a trecut apoi la analiza celui de-al doilea proiect prezentat de S.U.A. și Anglia: „Proiectul de tratat cu privire la interzicerea experiențelor cu arma nucleară in atmosferă, in spațiul cosmic și sub apă".Afirmațiile părții americane — mai precis ale lui A. Dean — eă tratatul care va interzice experiențele cu arma nucleară in atmosferă, in Cosmos și sub apă. dar care nu va împiedica continuarea experiențelor nucleare subterane „va constitui totuși o anumită frină a cursei înarmărilor" — aa fost arătate de către V. V. Kuznețov ca neîntemeiate. El a citat • serie de declarații ale lui A. Dean in care acesta recunoștea că experiențele nucleare subterane pot eontribui atit la perfecționarea armelor n- cleare cu destinație tactică sau strategică, deja existente, cit si la crearea unor arme nucleare proei- pial noi, probabil a unor sui categorii de arme de distrugere ia masă și mai ucigătoare.Șeful delegației UBAS. a subliniat că propunerile SX-A- și Marii Britanii urmăresc eridrut, să asigure puterilor occidentale avantaje militare unilaterale in dauna intereselor securității Uniunii Sovietice și a celorlalte țări socialiste.Guvernul sovietic, a declarat Iu încheiere V. V. Kuznețov. se «ă- tuează ferm pe poziția eă trebuie să se ajungă neintirziat la u acord cu privire la încetarea tatu»o» experiențelor eu arma mKieară ia atmosferă, in Cosmos, sub apă și sub pămint. fără nici • excepție. Discuțiile serioase care au avut loe iaaceastă problemă in eomrvrî dese in mod eonvingătur eă rană-

în zilele cînd în stepele neumblate s-a auzit pentru prima dată zijomotwl surd al tractoarelor, cînd oamenii sovietici au început să valorifice pămin- turile înțelenite, mulți economiști occidentali au prezis eșecul deplin al acestui „plan riscant". Este de neconceput — spuneau ei — ca intr-un timp scurt să se realizeze ceea ce nu s-a reușit în decurs de mai multe secole...Viață și-a bătut joc crunt de previziunile lor. Astăzi sint cunoscute tuturor darurile pe care le-au adus pămînturile înțelenite oamenilor sovietici, ce bogății uriașe ascund ele. Valorificarea a 42 de milioane ie hectare de păminturi virgine și *nțc lenite este echivalentă cu răsăritul U.R.S.S. a două state grinaso de mărimea Canadei.Ce a dat, ce dă și ce este capabil să dea pămîntul desțelenit se poate aprecia și după realizările sovhozului „Gorkovski" care a luat ființă cu 7 ani în urmă intr-o stepă nelocuită din nordul Kazahstanului. A- ceste locuri lipsite de apă si situate departe de așezările locuite erau considerate improprii pentru a-"- cultură. In primul an cind au încep ut
Printre plantele aromatice un iac de frunte îl ocupă levănțica. Ea e cunoscută mai ales sub formă de buchete de inflorescențe. Este bine să subliniem că în multe zone din R.P.R. există întrunite condiții naturale favorabile pentru cultura sa. pentru obținerea unor recolte mar. și de bună calitate, care pot fi a- yantajos valorificate.Istoricul introducerii în cultură a acestui semiarbust peren nu este lipsit de interes, fiind semnificativ de altfel pentru multe specii de plante aromatice. Levănțica adevărată (L. vera) crește în stare sălbatecă în bazinul vestic mediteranean, în raioanele muntoase de pe litoralul francez al acestei mări. De aci, levănțica s-a răspîndit spontan în sudul Europei și mai departe — pînă în India.Din inflorescențele plantei se extrage prin antrenare cu vapori de apă un ulei esențial în proporție de 0,8—2,5%. larg întrebuințat la fabricarea săpunurilor, parfumuri’.cr etc. Levănțica este de asemenea și o excelentă plantă meliferă. mierea obținută (peste 100 kg la hectar» fiind de cea mai bună calitate.Introducerea în cultură s-a impus cu repeziciune după primul război mondial. Pînă atunci, în Franța — care furniza 95 la sută din producția mondială de ulei — sursa exclusivă o constituia flora spontană. Cerințele industriale modeme au impus cultura pe scară largă, ajungîndu-se în prezent la un raport inversat : producția mondială de ulei este realizată în proporție de peste 90 la sută din cultură.Pe harta globului au apărut noi țări producătoare de ulei de levăn- țică, smulgînd Franței un monopol profitoriu. Uniunea Sovietică, de e- xemplu, a introdus în cultură levănțica din 1929, la început — în Crimeea — prin grădina botanică din Nikitisk. Ulterior, plantațiile de levănțică s-au extins în Crimeea, R.S.S. Moldovenească, Cuban etc. De asemenea, în R.P. Bulgaria, levănțica ocupă în cultură circa 3.000 hectare.

• Guvernul Indoneziei a hotărit să prezinte la 31 august parlamentului un raport cu privire la acordul indoneziano-olandez în problema Irianului de vest.• Popoarele latino-americane continuă să-și exprime indignarea în legătură cu ultimele acte agresive împotriva Republicii Cuba, comise de contra-revoluționari cubani găzduiți pe teritoriul S.U.A.• Din ordinul dictatorului Franco. 300 de muncitori din Bazinul carbonifer Asturia au fost deportați in alte provincii ale Spaniei. Pentru a organiza cu succes lupta în sprijinul minerilor din Asturia, conducerea Partidului Comunist din Spania a adresat tuturor organizațiilor de partid chemarea de a acționa împreună eu socialiștii și cu alte grupări politice de ooozi-
• La Xenr York, pe Fifth Ave- 

uue a avut loc o demcetstrație de 
protest knpctrzva integvențjei ar
mate a S.VJL In Vietnamul de 
sad și a acțrimSor agresive față 
de Cuba.• Ban-dete teroriste O A-S rac
ii tatartmâ feroviară pe lima Pa- r-s-Zzjeppe.
• U Tbant. secretar reserai pro- 
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Unrie. a socri seri li Varșovia Sn- 
tr-o vizriă oâeiaiă de «fcraă zHe a 
3J». Primi.

de la Geneva, ri. Lacs a 
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Din Tniunea Sovietică

lucrările de desțelenire s-a ehcmsS o bogată recoltă de cri— Iar peste alb 3 am de la tragerea prune utr brazde negre, in stepă s-a ăerrritet un mic agro-oraș cu strin larș: drepte. cu case de locuri coefor* ca numeroase coast: a«.Ui S- riArir. rri- tural-socrale.Acncritem <rii scries «z la ris-
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Pe Irigă gospodina centrală rz apărut ferme bme icr-jiit» In ele sînt adăpostite 13» de vrie cucxxse mari, ip'nvmstrv un r—rră- egal de porc $: circa 90!» de păsări Â teistă cifră eu este chiar ctft de mere, 

dar vrieoe sL la specrat păsăr-le se vor '-Tt'*- repedeTciate cbeltxseijJe evzoe cz creareasovâcrriuu ’rrestrzrea sz rx zzavs. și retnberiea atm jjriă ".crier *. fuEChocarJcr tz test âe atari .to- pensete. Sovteozx! vmde Lz fiecare ti statului cite 13—15 X» te rime de

le la 15 ZE~raroe de paiărtu A tein~» va teșcuesua agrazumerr M La sută 8ri >—ane de cereeua pe
15 Krierde de puh.-. ier ceiectăer-

•* de îrteuse ay.-afe!:rxi-rri e
gria de cabrate srier :<s.*l Axri i- cesta pe întreaga rnriit! de 23 MC de hectare ccltrvată ca tererie <55 la suri <ta Intresșz supe iiă scară chintale la hectar.

Pentru îmbunătățirea continuă 
a raselor de oi 

in regiunea Dobrogea
(Urmare din pag. 1)următoarele rezultate: la oile Merinos de Palas, printr-o îngrijire și hrănire rațională, selecția și folosirea berbecilor incercători, epoca de montă se poate deplasa spre vară, obținîndu-se astfel fâtări timpurii în masă.Oile care an fătat timpuriu au dat cu 0,150 kg lină mai mult și au ciștigat in greutate cu 4,4 kg mai mult decît cele care au fătat tîrziu. De asemenea, mieii obținuți din fă- tări timpurii au avut o dezvoltare mai bună pină la virsta de 18 luni, datorită unei mai bune valorificări a hranei in perioada de vară, procentul pierderilor s-a redus cu 50 la sută, producția de lină a fost cu 2 kg mai mare, iar lungimea șuviței cu 0.7 cm mai mare decît la exemplarele obținute din fătările tirzii.

pă un rol important. In alegenea berbecuților pentru batalizare să se țină seama ca ei să provină din miei viguroși Ia naștere, bine dezvoltați.Un factor important care contribuie la mărirea producției de lină il constituie buna îngrijire și hrănire a tineretului ovin, în perioada de la tătare pină la reproducție. La Stațiunea experimentală agricolă Dobrogea, prin aplicarea unei îngrijiri și hrăniri raționale a tineretului ovin, s-a obținut o producție medie de lină de 9,860 kg, de Ia un număr de 680 tineret mascul și 9,140 kg lină de la un număr de 513 tineret femei.

Din cercetări a rezultat insă că pentru practicarea acestei metode se cere să avem un adăpost igienic. precum și • bună bază furajeră.O dată cu extinderea insămlnță- rilor artificiale, metoda aprecierii animalelor după însușiri capătă o importanță din ce in ce mai mare. Na este suficient ea un animal de prăsilă să posede un exterior corect, eaastiteție rabmtt. producție ridicată de lină, dar mai trebuie să provină din strămoși cu însușiri superioare și mai ales să poată transmite la armași aceste însușiri. La afle Merinos de Palas. de exemple. efeet*indc-se aitaltra descen- denților la un număr de 5 berbeci s a constatat că sumai 4 berbeci bsbonălățesc producția de lină, printre care și berbecul 917 eu o producție de 244 kg lină, pe cind berbecul 547. deși posedă un exterior corect și a producție mare demssșiri. fapt ce a făcui ea el să fie scos de la reproducție. Se re-■uuțări arrifimlr și fa fermele din GJLC ori aude ae practică insă-

O problemă care se pune în prezent este aceea dacă oile Merinos pot fi mulse după înțărcarea mieilor, cit timp și ce cantitate de lapte se poate obține. Din cercetările făcute la noi in țară, ca și in alte țări, s-a ajuns la concluzia că între producția de lapte și lină nu există o corelație negativă, iar mulgerea pe o perioadă mai lungă a oilor Merinos nu influențează producția de lină. De aceea, oile din rasa Merinos se pot mulge după înțărcarea mieilor 70—80 zile, însă cu condiția ca ele să aibă o stare de întreținere bună.Factorul hotărîtor în sporirea producției de lină este hrana. De aceea, pentru a face un salt cantitativ și calitativ în creșterea oilor, se recomandă ca în perioada de vară să se asigure masa verde necesară, prin ridicarea productivității pășunilor naturale și celor artificiale, în așa fel ca oile să aibe in permanență asigurată pășunea pină toamna tîrziu. De asemenea, e necesar ca pentru perioada de stabulație să fie asigurat nutrețul murat, fibroasele și concentratele în cantități suficiente și de bună calitate.în selecția oilor cu lină fină, a- tenția trebuie îndreptată în primul rind spre sporirea lungimii linii, deoarece, îmbunătățind această însușire, se poate îmbunătăți calitatealinii : trebuie să lungime relativă De asemenea, se ma în selecție de sime, uniformitate,
tindem la o de 8—9 cm. va ține sea- extindere, de- randament laspălarea linii, calitatea usucului, numărul de ondulații, mătăsozitatea, precum și rezistența fibrei de lină.Toate cele arătate mai sus sint însușiri de un real folos în selecția oilor, cu condiția ca ele să fie aplicate corect și apoi înregistrate în registrele zootehnice.

GOSPODINE !
La conservarea legumelor 

și fructelor, folosiți

„CONSERVANT“ și 
.CAPSULE GELATINOASE" 
produse ale cooperativei 

CHIMICA-București

Se găsesc de vînzare la magazinele 
de stat, precum și la magazinele 

cooperației de consum 
din întreaga țară

«*#■

Considerațiuni privind cultura 
levănțicăi în tara noastră

La oot levănțica era culci vată la 
trecu: doar de cîțțn grădinari dm 

tritxnară șc cu importul de ulei de 
levănțkâ.In scopuri industriale IIS. Nivea- Brașcv a introdus in cultură, pe suprafețe mari la g.nspodărla anexă din Fejdioara. o proveniență sovietică de levănțică. De asemenea, culturi de levănțică se intîlnesc în regiunile Bacău ți Cluj.Incepind din anul 1549. Laboratorul de plante medicinale și aromatice din LCCP.T. a introdus în cultură, în rețeaua sa experimentală, o proveniență de levănțică din R-P. Bulgaria. Această proveniență a dovedit posibilități mari de adaptare și o vitalitate ridicată, fapt de mare însemnătate pentru reușita răspândirii levănțicăi in noi regiuni geografice. Intervenția cultivatorului a fost dirijată cu precădere spre sporirea conținutului în ulei esențial și îmbunătățirea calității acestuia.Pornind de la aceste considerente, lucrările de introducere in cultură a levănțicăi, efectuate la stațiunile Moara Domnească-București și Măgurele-Brașov, au fost orientate spre o ameliorare riguroasă și rațională, criteriu imperativ pentru o plantație perenă. Pentru aceasta, au fost alese clone viguroase, care dezvoltă cit mai multe tulpini flori- fere, cu o maturitate eșalonată pe o perioadă de timp cit mai lungă și cu un conținut ridicat în ulei esențial.Paralel cu precizarea principalelor măsuri agrotehnice în condițiile țării noastre, lucrările de ameliorare întreprinse de Laboratorul de plante medicinale și aromatice au permis obținerea de clone valoroase, cu peste 3.000 tulpini florifere pe tufă, cu producții care depășesc

7000 kg fiocț ți ni șt rn un conținut in ulei esenței aflsț spre nuia superioară pr-vărută de lite- rancă de L5» x Senulmte deosec.-. de promițătoare au fnss înregistrate la Moara Dornneasra Stadiul ratnplex, agrotehnic și amr'itrauv. început la această stațiune, a dus la evidențierea unor ferme .~'ana> de mare perspectivă, care vor putea servi in viitor ca material de înmulțire de calitate, riguro» verificat și a- daptat la condițiile pedoclimatice din partea sudică a țării.Pe baza datelor de pînă acum, a reieșit că extinderea plantațiilor de levănțică este de perspectivă în R1PJÎ. in partea de sud și sud-vest a țării, zonele muntoase umede (cum ar fi depresiunea Birseii fiind mai puțin indicate. Ca specie perenă, levănțica se cultivă în afara asolamentului. fiind potrivită mai ales pentru valorificarea terenurilor în pantă mare, sărace, stincoase, supuse eroziunii — nefolosibile în agricultură, sau a spațiilor din terasele cultivate cu viță de vie. După cum e și firesc, levănțica este puțin pretențioasă față de condițiile de sol. reușind însă mai bine pe terenurile cu expoziție sudică, ferite de curenți reci, deoarece pentru producerea de ulei esențial, ea are nevoie de multă căldură și lumină. Se recomandă de asemenea ca terenurile să nu fie prea lutoase, nisipoase și umede, pe care băltește apa. Deoarece plantația de levănțică durează 15—20 ani, terenul trebuie bine pregătit din vară prin arătură adîncă de 30—40 cm în care se încorporează 40 tone gunoi de grajd la ha precum și îngrășăminte minerale. Terenul astfel pregătit, se întreține afinat, fără buruieni, iar toamna, înainte de plantare se lucrează cu cultivatorul și grapa.

Levănțica se înmulțește spontan pe cale sexuală ; în lucrările de a- melicrare se practică și înmulțirea vegetativă, care permite păstrarea purității biologice a materialului, atiț timp cit nu scade vitalitatea a- cestula. In cazul înmulțirii prin să- m—ță. toamna la sfîrșitul lui octombrie sau începutul lunii noiembrie se seamănă în rînduri (șănțulețe). la 20 cm, în straturi rect Semănatul se face perpendicular pe lungimea stratului, la adîncimea de 2—3 cm, pentru 1 m.p. fiind necesare 3 grame de sămînță, după care șănțulețele se acoperă cu gunoi de grajd bine fermentat. Răsadul se rărește la 4—5 cm între plante și se păstrează în straturi pînă toamna ori pînă în primăvara viitoare cînd este transplantat pe locul definitiv la distanța de 1x0,60 m.Pentru înmulțirea vegetativă se aleg butași lemnoși sau verzi. Experiențele efectuate la Moara Domnească și Măgurele — au arătat că butașii verzi — ierboși prind mai bine și dau un material mai omogen. Pentru un hectar sînt necesari circa 3(1000—40.000 butași. Butașii se aleg toamna prin rupere cu mina și se plantează în aceeași zi în paturi semicalde bine udate, la 5—6X4 cm. în primăvara anului următor. butașii care au dezvoltat rădăcini sînt plantați în pepiniere la 22X15 cm ; după 6-12 luni sînt plantați la locul definitiv. Butașii aleși pentru înmulțire vegetativă se transplantează izolat de plantațiile obișnuite, unde sînt supuși unui al doilea control asupra productivității lor biologice. Lucrările în această direcție — după schema cercetătorului sovietic G. I. Lașuk — sînt în desfășurare la plantația experimentală de levănțică a institutului.Indiferent de proveniența sa, ma

terialul destina: Înmulțirii se plantează pe timp răcoros în șanțuri de 15—20 cm adineime, pe fundul cărora se aplică gunoi de grajd- După plantare, intervalele dintre rînduri se prășesc.Lucrările de întreținere constau în menținerea terenului afinat și lipsit de buruieni, prășindu-se și pli- vindu-se ori de cite ori este nevoie. In fiecare an. tufele formate se fasonează prin tăiere, dindu-li-se o formă globuloasă. Plantația începe să producă din anul trei de vegetație și dă producții' maxime în anii 7—10. Recoltarea tulpinilor florifere se face aproape de deschiderea completă a fiorilor, cînd cantitatea de ulei e cea mai mare. Tăierea inflorescențelor se face cu secerea; materialul se distila proaspăt, fără ir.tirziere. pentru a nu diminua calitatea și cantitatea uleiului.Cind tufele imbătrinesc și producția lor intră in declin, plantația trebuie rein tineri tă. Pentru a- ceasta se tund toate ramurile tufei pină la 6—8 cm deasupra solului. Totodată se ară adine intervalele dintre tufe și se aplică doze masive de îngrășăminte organice (40 t ha) și minerale. In al doilea an după reîntinerire, plantația reintră în producție.Dezvoltarea multilaterală și continuă a gospodăriilor agricole colective. proces in plină desfășurare în țara noastră deschide largi perspec- ti "e, printre alteie, și introducerii în cultură de plante noi. Rentabilitatea acestor culturi speciale constituie o pîrghie materială puternică pentru progresul fiecărei gospodării. Acolo unde condițiile de sol și climă se dovedesc prielnice, cultura levențicăi pe terenuri practic nefo- losibile pentru agricultură poate deveni în acest sens o preocupare a- vantajoasă. menită a contribui la continua dezvoltare a unității respective. A LAZA și F. SILVA de la Laboratorul de plante medicinale și aromatice din Institutul de cercetări pentru cereale și plante tehnice.
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